

ملخص الدراسة:

هدفت الدراسة إلى تسليط الضوء على واقع انعدام جنسية الطفل، وتوضيح دور أزمة اللاجئين في خلق عديمي الجنسية، ومعرفة مدى تأثير انعدام جنسية الطفل على المجتمع الدولي والوطني، والتعرف على أسباب انعدام الجنسية والآثار القانونية والاجتماعية، والحماية الحق الطفل في القوانين الدولية والمحلية.

وقد استخدمت الباحثة المنهج الوصفي والمنهج التحليلي والمنهج المقارن، من خلال العودة إلى الدراسات السابقة والمكتبات والقوانين، والتشريعات المحلية، والاتفاقات الدولية، ومقارنتها.

وقد أظهرت الدراسة أن الحق في التمتع بالجنسية للطفل من أهم وأخص حقوق الإنسان، وأن أهم أسباب انعدام جنسية الطفل عدم تسجيل المواليد في دفاتر وإصدار وثائق رسمية لهم، كما بينت الدراسة أن التعديلات الأخيرة في قانون الجنسية اليمنية قد قضى على التمييز في منح الجنسية الأصلية للأبناء.

وقد أوصت الدراسة بتعديل الفقرة (1/ب) من المادة رقم (3) من قانون الجنسية بحيث يتم القضاء على الفترة الزمنية المحددة بثلاث سنوات اللازمة لإعلان المولود لأم يمنية وأب أجنبي رغبته في التمتع بالجنسية اليمنية، كما دعت المشرع اليمني إلى ضرورة وضع أحكام خاصة لتقادي مشكلة انعدام الجنسية، وتوصي باعتماد معيار حق الإقليم خاصة يمنح بموجبه الجنسية الأصلية لكل مولود في اليمن إذا كان دون ذلك سوف يعرضه لخطر انعدام الجنسية، كما أن الدراسة تشجع الحكومة على الانضمام إلى اتفاقيتي الأمم المتحدة 1954م، و1961م بشأن انعدام الجنسية، كما توصي بضرورة التلازم بين نظام السجل المدني ونظام الجنسية في تقادي مخاطر انعدام جنسية الطفل.

الكلمات المفتاحية: انعدام الجنسية، الأطفال، اللاجئين.

Study summary

The study aimed to shed light on the reality of child statelessness, clarify the role of the refugee crisis in creating stateless people, find out the extent of the impact of child statelessness on the international and national community, identify the causes of statelessness, the legal and social effects, and protect the child's right in international and local laws.

The researcher used the descriptive, analytical, and comparative method, by returning to previous studies, libraries, local laws and legislation, and international agreements and comparing them.

The study found that many children around the world are born without being registered, thus becoming stateless, and that many children are unable to prove their identity, are legally invisible and deprived of their basic rights. Asylum, discrimination, and the complexity of birth registration procedures are among the most important reasons. Statelessness, and that international agreements have worked to regulate the right to acquire nationality and not deprive children of statelessness, and that the Yemeni legislator has been able to eliminate gender discrimination in granting nationality to children.

The study recommended making amendments to international agreements on statelessness regarding cases of child statelessness, to include granting states citizenship to every child born there, regardless of their legal status, encouraging states to join international agreements on statelessness, and addressing the problem of stateless children who currently exist. The study also recommended the need for Yemen to join the international conventions of 1954 and 1961, and to conduct a review of the nationality law and make amendments to enhance the protection of children from statelessness at the procedural and legal levels.

Keywords: statelessness, children, refugees.

